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فرهنگفرهنگ

از نحوه انتخاب نقش ابوخالد در سریال 
سقوط بگویید؟

دربـــاره انتخاب نقـــش ابوخالد باید بگویم که من 
ســـابقه همـــکاری بـــا کیومـــرث مـــرادی را در فیلم 
»هنـــاس« به عنـــوان انتخـــاب بازیگر داشـــتم و 
البته ســـابقه رفاقت چندین و چندســـاله ای را نیز 
باهـــم در تئاتـــر داشـــتیم. در همیـــن رابطـــه آقای 
مـــرادی بـــا مـــن تمـــاس گرفتنـــد و تأکیـــد کردنـــد 
کـــه در جـــواب اصلاً به جـــواب منفی فکـــر نکنم. 
وقتـــی بـــه دفتـــر رفتـــم و قصـــه را برایـــم تعریـــف 
کردنـــد و نقـــش را برایـــم شـــرح دادنـــد، بـــه نظرم 
تجربـــه جذابی آمـــد و بعد که با خـــود پهلوان زاده 
و آقـــای مهدویـــان دربـــاره نقـــش صحبـــت کردم 
و انتخـــاب مـــن پیشـــنهاد دوســـتان بـــود. البته تا 
پیـــش از اینکه تجربه همکاری بـــا آقای مهدویان 
را نداشـــتم و بـــر اســـاس کارهایی کـــه از من دیده 
بودنـــد و صحبت هـــای آقای مرادی قرار شـــد این 
نقش را به من پیشـــنهاد بدهنـــد. در آنجا متوجه 
شـــدم برای ایفـــای این نقش رایزنی هایـــی را برای 
گرفتـــن بازیگر خارجی انجام داده بودند چراکه 
این نقش برایشـــان اهمیت داشـــت و به نوعی 
نقش منفی اصلی ســـریال محســـوب می شود. 
راســـتش خیلی خوشحال شـــدم که از گزینه های 

خارجـــی بـــه من رســـیده بودند.
چرا نقش منفی را برای بازی انتخاب کردید 

که یک فرد داعشی محسوب می شود؟
اینکـــه چـــرا نقـــش یـــک داعشـــی را قبـــول 
کـــردم، باید بگویـــم که مثبت یـــا منفی، 
خاکســـتری، ســـفید مطلق بـــودن یک 
نقـــش برایـــم مهـــم نیســـت در واقـــع 
بـــرای انتخاب آن ایـــن وجهه اهمیت 
نـــدارد بلکـــه تلاشـــم این اســـت هر 
نقشـــی را بـــه صـــورت خاکســـتری 
ارائـــه بدهـــم. بعضـــی اوقـــات ایـــن 
نقش خاکســـتری تر است و برخی 
اوقـــات ایـــن وجهه خاکســـتری آن 

کمرنگ تـــر می شـــود.
در عیـــن حـــال اینکـــه نقـــش و 
کاراکتـــر تـــا چـــه میـــزان در درام و 
قصـــه تأثیرگذار اســـت، اولویت اولم 
برای انتخاب فیلم و ســـریال اســـت و با 
این نـــگاه به نقش یک داعشـــی منفی 
فکـــر نکـــردم. اصـــولاً نقش هـــای منفی 

بـــه دلیـــل اینکـــه کار بیشـــتری می برنـــد، برایـــم 
جذاب تـــر هســـتند.

 از چالش  چند زبانی بودن نقش ابوخالد 
برای ما بگویید.

کاراکتـــر ابوخالـــد چالش های زیادی داشـــت، به 
این معنا من در ســـریال »نجلا« نقشم را با زبان 
عراقـــی بازی کردم حتـــی تجربه بازی در فیلم های 
دیگـــر بـــه زبان های مختلـــف را نیز داشـــته ام، اما 
چالـــش اصلـــی این نقـــش عربی صحبـــت کردن 
در بخـــش اعظـــم دیالوگ هایـــم نبـــود. کاراکتـــر 
ابوخالـــد نقـــش یـــک مـــرد پاکســـتانی اســـت که 
در بیشـــتر مـــوارد عربـــی و گهگـــداری فارســـی و 
انگلیســـی و فرانســـه صحبت می کنـــد و من برای 
ایفـــای ایـــن نقـــش بایـــد ســـه زبـــان مختلـــف را با 
لهجـــه و زبان یک کشـــور دیگـــر صحبت می کردم 
کـــه این بســـیار ســـخت بود. متأســـفانه مـــا هیچ 
منبعـــی را پیـــدا نکردیـــم که یـــک فرد پاکســـتانی 
بـــه زبـــان عربـــی عراقـــی صحبـــت کنـــد. البته به 
خاطر زندگی در زاهدان و سیســـتان و بلوچستان 
و معاشـــرت زیادی که با هندی ها و پاکســـتانی ها 
داشـــتم چالـــش فارســـی صحبت کردن بـــا لهجه 
پاکســـتانی را برایم راحت تر کرده بود اما صحبت 
کـــردن به زبـــان عربی بـــا لهجه پاکســـتانی کار به 
مراتـــب ســـخت تری بـــود. دربـــاره ایـــن موضـــوع 
خیلی جســـت و جو کردم چراکـــه لهجه های عربی 
در زبان عراقی، ســـوری، عربســـتانی و حتی زبان 
معیـــار و عربـــی خوزســـتانی متفاوت اســـت. این 
برایـــم خیلی جـــذاب بود و دلیل اینکـــه ابوخالد را 

پذیرفتم همیـــن بود.
کار با آقای پهلوان زاده به عنوان کارگردان 

اولی چطور بود و اینکه آقای مهدویان چقدر 
به شما کمک کردند؟

کار بـــا آقـــای پهلـــوان زاده بســـیار جـــذاب بـــود. 
خـــارج از رفاقتـــی که قبـــلاً باهم داشـــتیم و گرچه 
معاشـــرتی آنچنانـــی باهـــم نداشـــتیم و آشـــنایی 
دورادور وجـــود داشـــت کـــه در برخـــی محافـــل 
همدیگـــر را می دیدیـــم، در این پروســـه پنج ماه از 
پیـــش تولید تا تولید بســـیار جذاب بـــود. معمولاً 
کارگردان هایـــی کـــه کار اول خود را اجرا می کنند، 
نســـبت بـــه کارگردان هایـــی که کار چنـــدم خود را 
انجـــام می دهنـــد، حســـاس تر هســـتند و بـــا این 
رویـــه در هدایـــت مـــن بـــه عنـــوان بازیگـــر خیلـــی 
خـــوب کمک می کردنـــد و به نوعی می دانســـتند 

کـــه چه می خواهنـــد. ایـــن یکـــی از چیزهایی بود 
کـــه در بخش هایـــی که مـــن بـــودم، آن چیزی که 
پهلـــوان زاده مدنظـــرش بـــود را بـــه خوبـــی منتقل 
می کـــرد. آقای مهدویان و آقای مـــرادی در اجرای 
کاراکتر در گفت وگوهایی که باهم داشـــتیم، چه 
در مرحلـــه پیـــش تولید و چه ســـر صحنـــه کمکم 
 کردنـــد. حالا قضاوت اینکه تا چـــه میزان توانش 
را داشـــتم و توانستم از پس ایفای نقش بربیایم، 
بـــا مخاطبـــان، منتقدان،دوســـتان حرفـــه ای 

ســـینمایی و مـــردم عامه اســـت.
مهم تریـــن چیـــزی کـــه وجـــود داشـــت ایـــن بـــود 
کـــه دوســـتان می دانســـتند کاراکتـــر ابوخالد چه 
نقشـــی را ایفا می کند. در کل هم آقای مهدویان، 
آقـــای پهلـــوان زاده و آقـــای مـــرادی بـــا مثال هایی 
کـــه می زدنـــد و گـــپ و گفت هایـــی کـــه داشـــتیم 
خیلـــی به اجـــرای نقش کمک کردنـــد. برای مثال 
گاهـــی روی اضافـــه شـــدن یک کلمـــه در دیالوگ 
بـــا آقـــای مهدویـــان صحبـــت می کـــردم کـــه برای 
اجـــرای آن مثال هایـــی را می زدنـــد و ایـــن مســـأله 

کمک کننـــده بـــود.
یکـــی از نـــکات خوبـــی کـــه در کار وجود داشـــت، 
تعاملـــی بـــود کـــه بیـــن پهلـــوان زاده بـــه عنـــوان 
کارگـــردان، آقـــای مهدویـــان بـــه عنـــوان مشـــاور 
کارگـــردان و آقـــای مـــرادی بـــه عنـــوان بازیگردان 
وجـــود داشـــت و ایـــن تعامل هایی که مـــن بازیگر 
بـــا آنـــان داشـــتم، خیلـــی مؤثـــر بـــود. بـــرای مثال 
برخـــی پیشـــنهاداتی کـــه مـــن مـــی دادم، برخـــی 
پذیرفتـــه شـــده و برخی رد می شـــد و گاهی چیزی 
بر پیشـــنهاد من اضافه می شـــد کـــه در نهایت به 

وضعیـــت بهتـــری می رســـیدیم.
گریم شما خاص و سنگین است، معمولاً 

چند ساعت طول می کشید؟
بله گریم ســـنگینی بود. من دفعات زیادی تجربه 
گریم ســـنگین را داشـــتم که چندین ســـاعت زیر 
گریـــم باشـــم. اولاً از طراحـــی آقای شـــهرام خلج و 
اجـــرای آقـــای ســـیاوش میرواحدیـــان ممنونم که 
بـــرای ایفـــای نقش بـــه من کمـــک کردنـــد. گریم 
مـــن در روزهـــای اولـــی که ســـکانس های ســـقز را 
ضبـــط می کردیـــم، نزدیـــک به 3 و نیم ســـاعت تا 
4 ســـاعت طـــول می کشـــید و در نهایت کم شـــد 
تـــا بـــه 2 ســـاعت و نیم رســـید و هـــر روزی که بازی 
داشـــتیم، این گریـــم نزدیک به دو ســـاعت و نیم 
وقـــت می گرفـــت. البتـــه بایـــد ایـــن مســـأله را هم 

بگویـــم تغییـــر چهـــره برایم مهم اســـت بـــه خاطر 
اینکـــه دوســـت دارم نقش هایم به هم شـــباهتی 
نداشـــته باشند و در عین تغییر چهره و گریم های 
متفـــاوت، مـــردم بازی هـــای متفاوتـــی را شـــاهد 

باشـــند و این جـــزو دغدغه هایم اســـت.
واکنش مردم وقتی می فهمند که شما 

بازیگر نقش ابوخالد هستید، چیست؟
واکنـــش  مردم را بیشـــتر در فضـــای مجازی دیدم 
و خیلـــی در خیابـــان یـــا بیـــرون نمی داننـــد یـــا 
نمی شناســـند کـــه مـــن آن نقـــش را بـــازی کـــردم 
و یکـــی از جذابیت هـــای بازیگـــری بـــرای مـــن این 
اســـت که گریم هـــای متفاوتی را داشـــته باشـــم. 
در »کـــت چرمی« هـــم با گریم دیگـــری به ایفای 
نقـــش پرداختـــم و برایـــم ایـــن جـــذاب اســـت که 
شـــناخته نمی شـــوم و حتـــی عزیزانـــی که بـــا آنها 
کار می کنـــم، خیلـــی از کارهـــای دیگـــرم را متوجه 
نمی شـــوند من بازی کـــرده ام تا زمانـــی که درباره 
آنها صحبت می کنم. در فیلم ســـقوط، هم گریم 
ابوخالـــد و عکس هـــای خودم خیلی وایرال شـــد و 
مـــن را کـــه می بیننـــد اعلام می کنند ایـــن نقش را 
شـــما بازی کردی و این برایم جذاب اســـت که من 
را نمی شناســـند. حتـــی در مورد نقـــش ابوخالد، 
اولین بار که پست و استوری از سریال گذاشتم، 
تـــازه خیلی از دوســـتانم که دنبال کننده ســـریال 
بودند، متوجه حضورم در ســـریال شـــدند. من تا 
قســـمت پنجم به دلیل شرایطی که وجود داشت 
و اعتراضاتـــی کـــه بود، به احترام مـــردم تبلیغ کار 
را نمی کـــردم یعنـــی خودم هم حالش را نداشـــتم 
کـــه بخواهـــم کار را تبلیغ کنم اما پس از پســـت و 
اســـتوری ها خیلی از دوســـتانم تازه متوجه شدند 

که مـــن نقـــش ابوخالد را بـــازی می کنم.
اولیـــن واکنش هـــا به نقش ابوخالد این اســـت که 
بـــه آن فحـــش می دهنـــد و طبیعـــی اســـت و این را 
فقـــط بازیگرها تجربه می کننـــد که فحش خوردن 
بـــرای آنهـــا لذتبخش اســـت. در واقع مـــن اعتقاد 
دارم مخاطـــب بـــه ابوخالـــد فحـــش می دهـــد و به 
امیـــن میـــری فحش نمی دهد. شـــاید جـــذاب این 
اســـت که مـــن بازیگـــر از این فحش خـــوردن لذت 
می بـــرم و بـــه ایـــن نتیجه می رســـم که توانســـته ام 
منفـــی بـــودن نقـــش را به نمایـــش بگـــذارم. آنچه 
برایم جالب بود و تلاشـــم را بر این مســـأله اســـتوار 
کـــردم ایـــن بود کـــه از من خوش شـــان هـــم بیاید. 
مـــا بســـیاری از بازیگران درجه یکی را داشـــتیم که 

نقش هـــای منفی را به حـــدی جذاب بازی کنند که 
مردم آنها را دوســـت هم داشـــته باشند؛ به عنوان 
مثـــال فکـــر نمی کنم کســـی باشـــد عمروعاصی را 
کـــه مهدی فتحـــی که از بزرگان ســـینمای ما بودند 
را فرامـــوش کنـــد و آن را دوســـت نداشـــته باشـــد. 
تلاشـــم این بـــود و قطعـــاً نتوانســـتم آن جایگاهی 
را که ایشـــان داشـــتند، ایفـــا کنم اما تـــلاش کردم 
کـــه یـــک منفـــی دوست داشـــتنی باشـــم. یکـــی از 
چیزهـــای عجیبـــی که بـــه آن برخوردم ایـــن بود که 
وقتـــی متوجه می شـــوند من نقش را بـــازی کردم، 
آنقـــدر محترمانه در دایرکت فحش داده بودند که 
واقعاً نمی دانســـتم چه واکنشـــی نشان بدهم؛ نه 
می توانســـتم تشـــکر کنم نه می توانستم واکنش 
دیگـــری نشـــان بدهم. چـــون عـــادت دارم به تمام 
کامنت هایـــی که مـــردم با لطف برایـــم می گذارند 
جـــواب دهـــم و خـــودم را جزیـــی از آنـــان می دانم، 
حـــس می کنم که بایـــد همه آنان را جـــواب دهم و 

این خیلـــی برایم خوشـــایند بود.
آیا نقش های سخت را دوست دارید، در 

شبی که ماه کامل شد، نقش دایی ریگی را 
داشتید، با زبان بلوچی و اینجا ایفاگر چند 

زبان شامل عربی، فارسی و البته در سریال 
نجلا هم با زبان عربی عراقی بازی کردید؟ 

مثل اینکه نقش های چالشی را دوست 
دارید؟

بله، من نقش های ســـخت خیلی بازی کردم. در 
آچمز، نجلا، شـــبی که ماه کامل شـــد، بدون قرار 
قبلـــی یا خیلی از کارهـــای دیگری که انجام دادم، 
نقش هـــا حتی اگر کوتاه هم بودنـــد، کاراکترهای 
بســـیار ســـختی بـــوده اســـت. برایـــم این مســـأله 
جـــذاب اســـت بـــه دلیـــل اینکـــه هرچقـــدر نقش 
ســـخت باشـــد من را بـــه عنوان بازیگـــر به چالش 
می کشـــاند، اگر توان و تحملش را داشـــته باشـــم 
و چالـــش را بـــا موفقیـــت بگذرانم، قطعـــاً نتیجه و 
خروجـــی خوبی خواهـــد بود و دیده خواهد شـــد. 
چـــه لهجه هـــای دیگـــر و چـــه زبان هـــای دیگـــر که 
نقش هایـــی را بـــا آنان بازی کردم، همیشـــه برایم 
مهـــم بـــوده اســـت نقـــش آدم هایـــی را کـــه به آن 
زبـــان موردنظـــر صحبـــت می کنند یـــا آن قومیت 
را کـــه در آن بـــه ایفـــای نقـــش می پـــردازم، طوری 
بـــازی کنـــم که واقعـــاً باور کنند من جزیـــی از آنان 
هســـتم. و ایـــن مســـأله در لهجه هـــای مختلـــف 
کـــردی، لـــری، ارمنـــی و عربی و دیگـــر گویش ها و 
زبان هـــا به همیـــن صورت اســـت. همین چالش 
اســـت کـــه آدم را مجبـــور به تحقیق، جســـت و جو 
و پژوهـــش می کنـــد و مـــن ایـــن حـــوزه پژوهش و 
کشـــف کاراکترهای پرچالش را چه به لحاظ اکت 
روانی و چه به لحاظ اکت فیزیکی شـــان دوســـت 
دارم و بـــازی در آن نقش برایم جذاب تر می شـــود 

و خروجـــی بهتـــری هم خواهد داشـــت.
چقدر تجربه کار در تئاتر به شما در این 

مدیوم تصویر کمک کرده است؟
قطعـــاً تئاتـــر بســـیار و بســـیار به من کمـــک کرده 

اولین واکنش به ابوخالد فحش است
امین میری، بازیگر نقش ابوخالد:

برایم جذاب است در نقش هایی که بازی می کنم مرا نمی شناسند

مثبت یا 
منفی،خاکستری، 
سفید مطلق بودن 

یک نقش برایم 
مهم نیست در واقع 

برای انتخاب آن 
این وجهه اهمیت 
ندارد بلکه تلاشم 

این است هر 
نقشی را به صورت 

خاکستری ارائه 
بدهم، اولویت اولم 

برای انتخاب فیلم 
و سریال است و با 
این نگاه به نقش 

یک داعشی منفی 
فکر نکردم

گروه فرهنگی: سریال سقوط که این روزها از سکوی فیلیمو در حال پخش است به سوژه ای 
پرداخته است که در سینما و تلویزیون ایران کمتر به آن پرداخته شده است: حضور گروه های 

تروریستیِ تکفیری در منطقه و کشورهای همسایه و آفاتی که از این ناحیه به مردم منطقه وارد 
می کنند. »ایران جمعه« به مناسبت پخش این سریال به گفتگو با امین میری بازیگر نقش 
ابوخالد  یکی از فرماندهان داعش در موصل پرداخته که به نوعی می توان آن را منفی ترین 

شخصیت سریال دانست. میری هم متوجه این موضوع هست و اشاره کرده که میزان نفرت 
مخاطب از شخصیت ابوخالد به این معناست که او نقش خود را به خوبی ایفا کرده است. 


